
 

 

 

NOTA DE PREMSA 

 

L’Assemblea del COPLEFC, realitats 2020 i reptes 2021 

El COPLEFC va tancar el 2020 després de convertir la pandèmia en 

oportunitat, basant-se en: 

 L’adaptació al teletreball i l’oferiment de serveis telemàtics al 

col·lectiu 

 La defensa dels professionals i la lluita contra l’intrusisme 

 La nova definició dels professionals com a educadors físics 

esportius (EFE) i el seu paper en l’àmbit de la salut 

 

El Col·legi afronta un 2021 amb nous reptes, com ara: 

 La nova Llei de l’esport i l’activitat física 

 Les competències professionals dels EFE en l’àmbit 

sociosanitari  

 L’adaptació de l’Educació Física escolar al nou món educatiu 

transversal que s’acosta 

 La promoció del Segell de Qualitat del sistema esportiu català 

 L’impuls i difusió de l’agenda 2030 

 

El 29 d’abril passat es va dur a terme, novament en versió telemàtica, com l’anterior, la reunió 

preceptiva de l’Assemblea General dels educadors físics esportius (EFE), nova denominació 

dels professionals de l’activitat física i de l’esport al nostre país i a tot l’Estat, englobats en el 

Col·legi de Professional de l’Activitat Física i Esportiva de Catalunya (COPLEFC), actualment 

presidit per Pere Manuel Gutiérrez (col. 8570), que dirigeix el col·lectiu acompanyat de la seva 

Junta per acarar un nou mandat (2020-2024), després de ser reelegit a principi d’any. 



 

 

Una vegada donada la benvinguda i havent recordat els companys desapareguts durant el 

2020, així com el conjunt d’afectats de la família col·legial amb la música introspectiva d’El cant 

dels ocells de Pau Casals, Pere Manuel va recordar alguns aspectes especialment rellevants de 

l’any de la pandèmia. “El Govern ens ha normalitzat en aquelles iniciatives i fòrums que ha 

posat en marxa”, va informar satisfet pel que suposa de tenir més incidència en el sector i el 

seu futur.  

En un altre sentit, no es va oblidar de referir-se a la futura Llei de l’esport i l’activitat física que 

el nou Parlament haurà d’acarar ben aviat, tot deixant el posicionament explícit que sempre ha 

tingut el Col·legi, que no pot ser una norma concebuda per a un part del sector.  

Va percebre, d’altra banda, amenaces importants, i va mostrar-se molt preocupat per la 

voluntat de readaptació dels espais escolars i les seves instal·lacions esportives a la ciutat de 

Barcelona, sobre la qual cosa es va mostrar molt crític: “Per què pretenen tancar l’aula 

d’Educació Física?”.  

I en conjunt, va recordar que “cal insistir, cal continuar fent pedagogia adreçada a tots els 

agents, per mostrar i ensenyar el que significa l’educació física”. Una tasca en què com més 

professionals aplegui el Col·legi, permetrà que la seva veu tingui més força.  

 

Algunes dades 2020 

El COPLEFC agrupa 5.462 col·legiats (amb una distribució del 31% de dones i 69% d’homes) i 

també un total de 140 associats, la nova figura professional englobada al Col·legi, gràcies a la 

seva titulació oficial reglada. En el marc estatal, el COPLEFC és el més nombrós, ja que agrupa  

gairebé el 41% del total de professionals a l’Estat. 

Una altra dada rellevant fa referència a la Borsa de Treball, la més important de tot el sector, 

que malgrat la importància de la davallada en les ofertes presentades, va poder assolir una 

mitjana de més d’una feina cada dia. És a dir, un volum global durant el 2020 de 388 noves 

oportunitats de treball, ja fossin en els subàmbits de l’activitat física i la salut (45%), l’esport i 

el rendiment (33%), la docència (9%), la gestió esportiva (9%) o les activitats físiques al medi 

natural (1%). 

El front judicial també va donar una bona notícia el 2020, especialment amb la sentència ferma 

del Tribunal de Justícia Superior de Catalunya (TSJC), sobre l’exigència de la titulació establerta 

en la Llei 3/2008, de l’exercici de les professions de l’esport a Catalunya, en determinades 

places convocades especialment en l’àmbit de l’Administració local, arran del conegut com a 

“cas Òdena”. La lluita contra l’intrusisme i l’aplicació de la legalitat vigent és un principi que el 

COPLEFC manté ferm sempre. Un posicionament que es demostra amb l’impuls i la 

col·laboració a principi del 2020 de la plataforma Esport Som Tots, per aconseguir un marc 

legal que incorpori tots els diversos actors que integren el sector, no solament el federatiu. 



 

 

Una altra iniciativa rellevant del 2020 va ser el Dia de l’Educació Física al Carrer (DEFC), que 

amb motiu del confinament es va haver de fer a casa. Però superant les dificultats, va ser 

l’edició fins a la data, a Catalunya, més exitosa, amb la participació de 253 centres educatius 

d’arreu i un conjunt de participants de 48.114 alumnes. De fet, aquesta és, juntament amb la 

pràctica escolar de les hores de l’assignatura d’Educació Física, la campanya més eficient de 

promoció d’hàbits saludables, amb tots els beneficis que comporta, per a un futurs ciutadans 

adults saludables, base fonamental d’una societat sana. 

 

Reptes 2021  

En l’apartat dels reptes, l’Assemblea va ser l’oportunitat per recordar el que ja s’està treballant 

des de primers d’any, en el marc del Pla Estratègic com a document de referència, per bé que 

es tracta d’una guia dinàmica, que s’actualitza constantment i que el converteix en una eina 

viva.  

El Col·legi vol cuidar els professionals, per això es posarà a l’abast un nou servei d’atenció 

psicològica professional, que doni resposta a les seqüeles que pot haver ocasionat aquesta crisi 

sanitària.  

El COPLEFC també vol fer passos significatius en l’avenç dels ODS 2030, per ajudar a fer la 

indispensable transició cap a un món més sostenible, com per exemple amb un ús intel·ligent 

de l’energia a les instal·lacions esportives, entre d’altres.  

I vetllarà de manera no solament inspectora, sinó també formulant propostes per millorar 

l’exercici de la vida professional en aquest sector, per a la qual cosa ja va traslladar, amb motiu 

de les eleccions al Parlament de Catalunya del 14 de febrer passat, el document adreçat als 

partits polítics que resumeix en tretze propostes, les indispensables per fer de Catalunya un 

país capdavanter en l’àmbit europeu, si més no (enllaç). 

Un altre projecte destacat està vinculat amb la salut, que està prenent cada vegada més 

rellevància en la vida col·legial. Per això el programa EUPAP que fins ara s’ha dut a terme a 

Lleida i rodalia, tindrà continuïtat i permetrà incorporar els EFE en el marc del treball 

col·laboratiu amb metges i infermeres de la sanitat pública per aplicar programes d’hàbits 

saludables en persones a qui s’hagi prescrit activitat física com a remei.  

En els altres àmbits de treball professional, es dedicaran els esforços a atorgar el protagonisme 

adequat de l’Educació Física a l’escola del segle XXI, d’acord amb els criteris de transversalitat i 

de promoció de les capacitats que s’apunten com les línies de millora en un marc d’escola 

renovada que la societat reclama.  

I ben aviat també veurà la llum un projecte centrat en la qualitat: dels serveis, de les 

instal·lacions..., d’acord amb un estàndards que donin seguretat i confiança a les persones que 

en facin ús; per això des del Col·legi s’apostarà per un Segell de Qualitat que informi la 

ciutadania i la societat en general sobre la prestació que rep. 

https://www.coplefc.cat/fitxers/noticies/FX%2821-01-29%29COPLEFC-Peticio%CC%81Poli%CC%81tics-v3.pdf


 

 

Cloenda 

La part més festiva tampoc no va faltar una vegada més a la reunió de l’Assemblea General, 

com ja és tradicional, per bé que va ser testimonial, per la impossibilitat de contacte entre uns 

i altres. Així, es va fer esment del premi del Concurs Fotogràfic 2020, del reconeixement als 

millors expedients acadèmics universitaris, així com als millors TFG –els autors dels quals van 

oferir-ne una presentació succinta–, i l’ajut a les tesis doctorals, a més del lliurament 

(prèviament tramès per correu postal) de la insígnia corresponent als companys amb vint-i-

cinc anys de col·legiació i als jubilats que es van produir el 2020. 

Com a cloenda, Pere Manuel Gutiérrez va fer referència a una novetat territorial important ja 
del 2021: “Amb la voluntat de ser al territori, més a prop, hem creat la Delegació del COPLEFC 
a les Terres de l’Ebre”. I també va insistir en una ferma defensa de la igualtat entre homes i 
dones, en la qual i per a la qual va demanar a tothom de deixar constància no solament del 
cognom patern, sinó també del matern, “un criteri que el COPLEFC assumeix a partir d’ara”.  
Per posar punt final a la trobada, com a president del Col·legi, va emplaçar tot el conjunt de 
col·legiats i associats a la propera reunió, el 2022, però no sense recordar que “a l’Assemblea 
ens trobem, però com a Col·legi hi som sempre i treballarem per a tothom durant tot l’any”. 
 
Podeu visionar aquí el vídeo de la Memòria 2020. 
Podeu llegir la Memòria sencera aquí. 
Fotografia guanyadora del Concurs Fotogràfic COPLEFC 2020: (Fem camí junts, Cristina 
Caballero Nogales, col. 56868). 

 
 
Per a més informació, contacteu amb el COPLEFC. 
 
Barcelona, 3 de maig de 2021 
 
 
Premsa 
premsa@coplefc.cat 
93 455 56 07 
 

https://www.youtube.com/watch?v=m9CNpDWf5F8
https://www.coplefc.cat/fitxers/noticies/Memoria-FINAL-2020.pdf

